
Dissabte
28.06.2025
Any XXVIII / Núm 9.599

Sense dades sobre la 
situació administrativa 

dels alumnes escolaritzats

realitat migratòria dels estudiants Pàgina 8

Des de la cartera educativa justifiquen l’absència per limitacions legals competencials

La realitat LGTBI 
progressa al 
territori, ara ja 
dinamitzant els 
espais nocturns 

La defensa 
demana dos anys 
de presó i l’ingrés 
psiquiàtric per a 
l’acusada del cas

dIa mundIaL 28-j Pàgina 3

vIST per a SenTèncIa Pàgines 6 i 7

aL conjunT deL paíS Pàgina 14

El Servei 
Meteorològic 
emet un avís 
groc per calor 
intensa durant els 
pròxims cinc dies

Mònica Doria 
signa un nou 
top 10, ara en 
la modalitat de 
‘short’ eslàlom

copa deL món a praGa Pàgina 21

comú D’ANDorrA lA VellA / toNy lArA

el canrodes no estarà llest fins d’aquí a dues setmanes

tercera edició del motand Pàgina 16

Un instant de la 
inauguració d’aquest 
divendres al nou espai de 
Santa Coloma.

El Palau de Gel 
passa a gestionar 
el Pont Tibetà, 
el Roc del Quer i 
Cal Federico

encomana deL comú Pàgina 16

enTrevISTa Pàgines 12 i 13

Àlex orona canTanT I BaLLarí

«jo he après música a través de la dansa i 
és el punt que puc aportar com a artista»



Publicitat Dissabte, 28 de juny del 20252

El teu màxim 
rendiment al 

teu esforç

Berta Miquel  - Gimnasta
L’esforç d’avui és el progrés de demà

Andbank aposta per l’esforç, la dedicació i el compromís, valors que 
compartim amb l’esport. Fem costat als atletes i projectes esportius 
per a impulsar el creixement d’Andorra amb passió i excel·lència.

https://www.andbank.com/andorra/ca/
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Que una festa de temàtica gai ar-
ribi fins i tot a una discoteca re-
putada i coneguda al país com 
és la Borda Pairal d’Andorra la 
Vella és tot un èxit a celebrar i 
que hauria de començar a servir 
per fer entendre a la societat que 
d’igual manera que les perso-
nes heterosexuals gaudeixen de 
qualsevol espai d’oci nocturn, 
el col·lectiu LGTBIQ+ també ha 
de tenir uns indrets de lleure re-
servats per a ells. No es tracta, 
quedi per endavant, de separar 
a uns d’altres, sinó deixar lliure 
decisió a qualsevol d’estar i anar 
on vulgui i normalitzar alhora 
aquest tipus de celebracions que 
el que busquen no va més enllà 
de promoure un entorn més in-
clusiu i igualitari. 

Retornant al primer punt, i co-
incidint demà amb el Dia Interna-
cional de l’Orgull LGBTI, el local 
Entre Nous ha preparat aquesta 
festa a la discoteca esmentada en 
una cita que anirà de les 23.00 fins 
a les 04.00 hores. “Estem molt con-
tents d’aquesta col·laboració amb 
la Borda perquè, contràriament 
del que puguin creure alguns, els 
seus organitzadors tenien mol-
tes ganes de preparar una festa 
ambientada per al col·lectiu“, ha 
fet saber a EL PERIÒDIC l’Hocine 
Haciane, propietari del bar Entre 
Nous situat a la capital, afegint 
que “ha sorprès a molts la inici-
ativa” i ja compten amb un cen-
tenar de persones inscrites. Pel 

La celebració conjunta entre la Borda Pairal i Entre Nous se suma a la marxa de Diversand
yorokobu

Diversand ha muntat una marxa reivindicativa per fer valdre els drets del col·lectiu.

paris mameghani
EscaLDEs-ENgorDaNy

que fa a la dinàmica i programa-
ció de la festa, amb el nom ‘PRI-
DE Andorra’, tindrà de les 23.00 
fins a la 01.00 hores música pop i 
de dives i amb la lectura de cartes 
d’una tarotera a la terrassa, men-
tre que a partir d’aquesta hora co-
mençarà una música d’estil hou-
se i ‘progre’ amb l’animació d’un 
gogó. “L’última hora, de 03.00 a 
04.00 hores, la destinarem a po-
sar una mica més de pop per ani-
mar l’ambient i cloure així la fes-
ta”, ha avançat Haciane.

En aquest sentit, el propietari 
del local gai, creat ara fa just dos 

anys i sent el primer al Principat 
d’aquesta naturalesa, ha comen-
tat que ja va intentar organitzar 
una festa l’any passat en honor al 
Dia de l’Orgull, “però va resultar 
molt petita, perquè el meu bar 
té un espai molt reduït i l’acord 
amb la Borda ha sigut fantàstic 
perquè a part, diria que mai s’ha 
organitzat una celebració pura-
ment per a gais al país”. 

Una fita inèdita que acompa-
nyarà molt bé de cara a la nit la 
jornada que ha organitzat Diver-
sand i la seva vicepresidenta, Isa-
bella Vargas, amb el lema ‘Cele-
bra’t’ que tindrà lloc tot el dia al 
Parc Central. “Hem preparat un 
conjunt d’activitats com un ta-
ller de pancartes reivindicatives 
i a partir de les 17.30 hores està 
previst que surti la marxa des de 
l’avinguda Meritxell per a la zo-
na de vinanats fins retornar al 
parc per llegir el manifest i aca-
bar amb alguns concerts fins la 
nit”, ha recordat Vargas.

Una entretinguda jornada que 
enguany centra la seva temàtica 
en els esdeveniments que passen 
al món i que, segons desprèn la 
mateixa portaveu de Diversand, 
“ens fan qüestionar la democrà-
cia com hem vist a Hongria amb 
un intent per part del seu govern 
de cancel·lar la marxa en honor a 
la Diada i que posen en greu pe-
rill els drets de les persones LGT-
BI”. Vargas ha avançat que un 
dels reclams nacionals que es 
llegiran demà és el de publicar 
el reglament d’atenció sanitària 
per a persones transsexuals. .

La realitat LGTBI progressa amb 
la dinamització en els espais d’oci

normaLITzacIó I fI a La InvIsIBILITaT

Evolució i progressió dels drets del col·lectiu
Tema del dia

hocine haciane

«L’entesa ha sigut oportuna 
perquè ens feia falta una 
festa a l’altura del col·lectiu. 
És la primera que jo recordi»

ProPiEtari DE L’ENtrE Nous
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La recent resposta del mi-
nistre d’Educació, Ladis-
lau Baró, evidencia una 
absència significativa: el 
sistema educatiu andorrà 
no disposa de dades sobre 
la situació administrati-
va dels alumnes escola-
ritzats al país. Tot i que la 

Una educació que evita mirar
EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

legislació garanteix l’ac-
cés universal a l’educació, 
el fet de no recollir infor-
mació sobre les condici-
ons legals de residència 
dels estudiants invisibi-
litza una realitat que pot 
tenir implicacions socials 
profundes. Baró defensa 

tificar les vulnerabilitats 
que condicionen les tra-
jectòries educatives i per-
sonals dels infants. La pro-
tecció real dels drets co-
mença quan es reconeix, 
amb rigor i responsabili-
tat, qui els exerceix i en 
quines condicions.

coneixement precís de 
les realitats que conviuen 
dins l’aula. Sense dades, 
no hi ha diagnosi; sense 
diagnosi, no hi ha respos-
ta efectiva. El sistema edu-
catiu no pot limitar-se a 
garantir l’entrada a l’esco-
la. Ha de ser capaç d’iden-

que no és competència 
del seu ministeri tractar 
aquestes dades, i s’escuda 
en el compliment norma-
tiu per justificar la manca 
d’informació. Però l’equi-
tat educativa no es cons-
trueix únicament des del 
dret formal, sinó des del 
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El Lycée Comte de Foix 
d’Andorra no és només 
un centre educatiu on 
els joves es preparen 
per als exàmens i el fu-
tur professional: és tam-
bé un espai viu i dinàmic 
on la cultura es fomenta 
i es comparteix. L’esco-
la té com a objectiu ofe-
rir una formació global 
que alimenti l’obertura 
al món i el desenvolupa-
ment personal dels seus 
estudiants a través de 
múltiples propostes cul-
turals i artístiques.

Una de les iniciatives 
més destacades és la cre-
ació de les opcions mu-
sique i arts, que tenen 
com a finalitat, acostar 
els alumnes a les expres-
sions artístiques i musi-
cals d’arreu del món. A 
través d’aquestes opci-
ons, els estudiants explo-
ren la riquesa cultural 
de diversos continents, 

El Lycée Comte de Foix: Un bressol 
de cultura i diversitat a Andorra

LA TRIBUNA

íngriD LAshErAs, 
EmmA wArboys, 
vAitEA Foix

treballant tant aspectes 
tècnics com creatius. Ai-
xò els permet entendre 
millor la diversitat artís-
tica i musical global, i al 
mateix temps desenvo-
lupar la seva sensibilitat, 
creativitat i el seu esperit 
crític.

Pels que tenen ganes 
de pujar a l’escenari, el 
Lycée els proposa tallers 
de teatre oberts a tots els 
alumnes de manera vo-
luntària. Aquests tallers 
no només fomenten la 
creativitat i la confian-
ça, sinó que també per-
meten als joves de pre-
sentar al final de curs 
una obra de teatre junta-
ment amb l’opció musi-
que que s’encarrega de 
crear la banda sonora.

També se’ls proposa 
la possibilitat de parti-
cipar en concursos i es-
deveniments com el Prix 
Goncourt des Lycéens, 
un premi literari reco-
negut que acosta els es-
tudiants al món de la li-
teratura contemporà-
nia francòfona. A més, 

també tenen l’oportuni-
tat de participar en con-
cursos de curtmetratges, 
com a “Ull nu”, o de nar-
rativa breu i microrelats. 
Això ajuda a desenvolu-
par la imaginació, l’ex-
pressió i la passió per es-
criure o actuar.

El Lycée també orga-
nitza viatges a l’estran-
ger, que permeten desco-
brir nous països i practi-
car idiomes. Per als qui 
tenen curiositat per les 
llengües antigues, se’ls 
dona la possibilitat d’es-
collir estudiar llatí o 

grec, que ajuden a enten-
dre millor la història, la 
cultura clàssica i moltes 
paraules de les llengües 
actuals.

Aquesta obertura al 
món es reflecteix igual-
ment en les visites de 
professionals internaci-
onals que comparteixen 
la seva experiència amb 
l’alumnat, i en la creació 
de la secció americana. 
Aquesta secció ofereix 
una educació parcial en 
anglès i inclou experi-
ències immersives com 
viatges, projectes inter-

nacionals i la visita d’es-
tudiants d’intercan-
vi provinents d’institu-
cions de prestigi com el 
MIT (Massachusetts Ins-
titute of Technology).

Per acabar de comple-
tar aquesta formació in-
tegral, el Lycée propo-
sa als alumnes la possi-
bilitat d’integrar-se a la 
UNSS (Union Nationale 
du Sport Scolaire), una 
organització esportiva 
pròpia de l’escola. Grà-
cies a ella, els estudiants 
poden descobrir nous 
esports, practicar acti-
vitats físiques diverses 
i participar en competi-
cions, tot fomentant va-
lors com l’esforç, la supe-
ració i el treball en equip.

Amb totes aquestes 
propostes, el Lycée Com-
te de Foix es consolida 
com un referent educa-
tiu a Andorra que no no-
més prepara els joves per 
al futur acadèmic i pro-
fessional, sinó que els 
forma com a ciutadans 
del món, oberts, cultes i 
compromesos. .

guia jove
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Nacional
Cas d’agressió a uN aparthotel a eNCamp

La defensa de la dona acusa-
da d’un delicte de temptativa 
d’homicidi ha sol·licitat aquest 
divendres que el tribunal tin-
gui en compte les seves pato-
logies mentals i ha reclamat 
una pena de presó no superior 
a dos anys, amb la possibilitat 
que part d’aquesta condemna 
sigui substituïda per un ingrés 
voluntari en un centre psiqui-
àtric. “Tenir-la a la presó no li 
serveix”, ha afirmat l’advocat 
defensor, subratllant que la 
Fundació Privada Tutelar d’An-
dorra ja ha gestionat una plaça 
per al seu tractament especia-
litzat.

La fiscalia, per la seva banda, 
ha mantingut la seva petició de 
10 anys de presó per a l’acusa-
da, a més d’una indemnització 
a la CASS per valor de 368,72 eu-
ros, i 4.500 euros per perjudicis 
estètics i 4.500 més pels danys 
morals a la víctima. També sol-
licita que, en cas que no es com-
pleixi tota la condemna de for-
ma ferma, la resta sigui condi-
cional, però amb un màxim de 
dos anys condicionat a l’ingrés 
en un centre psiquiàtric. La sen-
tència es farà pública el 17 de se-
tembre a les 13.00 hores.

Els fEts: una rElació marcada pEr la 

toxicitat i El dEsEquilibri Emocional 

/ Tanmateix, el segon dia del ju-
dici s’ha centrat en l’anàlisi de 
les condicions mentals de l’acu-
sada i la dinàmica de la relació 

La fiscalia manté la petició de 10 anys per a l’acusada i qüestiona la validesa dels informes mèdics
el periòdic

La sentència es farà pública el 17 de setembre a les 13.00 hores.

laura gómEz rodríguEz
anDorra La veLLa

amb la víctima. Segons la defen-
sa, la relació entre l’acusada i 
la víctima era “clarament tòxi-
ca” i marcada per una depen-
dència emocional forta per part 
de l’acusada. A més, ha destacat 
que “la Policia havia advertit 
de la perillositat que continu-
essin junts” i que, tot i això, el 
dia dels fets, “ell l’envia a com-
prar alcohol sabent les seves pa-
tologies”.

L’advocat defensor ha subrat-
llat els episodis d’autolesió la 
mateixa nit i previs als fets per 
part de la dona —fins a dues oca-

demanda d’un màxim de dos anys de 
presó i l’ingrés a un centre psiquiàtric

dEfEnsa dE l’acusada

«el tall es produeix després d’un electroxoc 
emocional [...] ella l’hauria pogut matar si hagués 
volgut, però només va fer un tall involuntari»

CÀrreC
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fiNaNçat pels agressors justíCia més equitativa

Andorra Endavant ha presentat 
un conjunt de deu esmenes a la 
proposició de llei de modificació 
per a l’erradicació de la violèn-
cia de gènere i domèstica, actu-
alment en tràmit parlamentari. 
Les esmenes proposen un model 
alternatiu de responsabilitat pe-
nal i reparació, fonamentat en el 

El Consell Superior de la Jus-
tícia (CSJ) ha impulsat tres ac-
cions clau per avançar cap a 
una Justícia més equitativa, 
inclusiva i plural. D’una ban-
da, ja ha fet arribar al Consell 
General i al Govern el segon 
informe d’impacte de gène-
re en l’àmbit judicial, corres-
ponent a l’any 2024. L’infor-
me constata una presència 
majoritàriament femeni-

principi que han de ser els agres-
sors, i no els contribuents, qui 
assumeixin el cost de les com-
pensacions a les víctimes. En-
tre les principals novetats, la for-
mació aposta per la creació d’un 
Fons de Garantia destinat a ga-
rantir indemnitzacions àgils i 
efectives, el qual estaria exclu-
sivament finançat a través de 
multes penals imposades als 
agressors amb capacitat econò-
mica. Aquesta proposta s’oposa 
a l’opció contemplada per la ma-
joria parlamentària, segons la 
qual seria l’Estat qui es faria càr-
rec dels pagaments quan els con-
demnats fossin insolvents. .

na en diversos cossos judicials: 
un 64,7% entre els batlles, un 
62,5% entre els fiscals adjunts i 
un 72,7% entre els secretaris ju-
dicials. Malgrat aquestes dades, 
el CSJ alerta que encara persis-
teixen desequilibris en les po-
sicions de lideratge. La fisca-
lia general, designada pel Go-
vern, continua ocupada per un 
home, i la composició del propi 
Consell Superior de la Justícia, 
escollit per institucions diver-
ses també mostra una infrare-
presentació femenina. .

ae proposa un fons per 
indemnitzar les víctimes 
de violència de gènere

el Csj constata desequilibris 
persistents de gènere als 
càrrecs de lideratge judicial

Descarten que sigui 
l’estat qui assumeixi 
les compensacions

Tot i la majoria femenina en cossos com batllia, 
reclamen polítiques específiques de promoció

El pEriÒdic
eSCaLDeS-enGorDanY

El pEriÒdic
eSCaLDeS-enGorDanY

la sentència del cas 
per l’acusació d’un tall 
al cos de la parella es 
farà pública el pròxim 
17 de setembre

sions— i ha denunciat que “ell 
en comptes de trucar a urgèn-
cies, va mantenir relacions se-
xuals amb ella”. També ha de-
fensat que “ella no recorda com 
va passar el tall” i que aquest es 
produeix després d’un “electro-
xoc emocional” davant la visió 
de la sang. Segons la defensa, 
“ella l’hauria pogut matar si ha-
gués volgut, però només va fer 
un tall involuntari”.

El ministeri fiscal, però, con-
sidera que l’atac no pot ser in-
terpretat com un acte irreflexiu 
ni provocat per un estat alterat. 
“Va anar directa al coll. Ell volia 
fugir i ella no el va deixar. Va ser 
un atac deliberat”, ha afirmat la 
fiscal. També ha subratllat que 
“per pocs mil·límetres no el ma-
ta” i que la motivació era clara: 
“no acceptava acabar amb la re-
lació”.

Sobre els informes mèdics, la 
fiscalia ha posat en dubte la seva 
validesa. “El psiquiatre que l’ha 
tractat no està habilitat com a 
perit. A més, hi ha una relació 
metge-pacient prèvia”, ha dit. 
Segons el ministeri fiscal, l’in-
forme hauria d’haver-se titulat 
“informe psiquiàtric” i no “in-
forme pericial psiquiàtric”, un 
detall que, a parer seu, mostra 
una falta d’imparcialitat.

La defensa ha replicat aques-
tes acusacions assenyalant que 
el metge que va elaborar l’infor-
me només va veure un cop l’acu-
sada i que va actuar per delega-
ció del servei de medicina legal 
i forense. També ha insistit que 
“no es pot fer cas omís de les con-
dicions mentals de l’acusada ni 
a la relació de manipulació emo-
cional per part de la víctima”.

Pel que fa al consum d’alco-

hol, la fiscalia ha remarcat que 
“1.54g/l no afecta a ningú fins al 
punt d’alterar la capacitat de re-
acció”, i que “els informes reco-
neixen que l’acusada conserva-
va totes les seves capacitats”. La 
versió de l’acusada ha estat qua-
lificada de “confusa” i “contra-
dictòria” per part del ministeri 
públic, el qual ha destacat que 
primer va dir “no sé què ha pas-
sat” i després va reconèixer que 
“li havia tallat el coll”.

Finalment, la defensa ha sol-
licitat que, en cas de condemna, 
es considerin les circumstànci-
es mentals com a excloents to-
tals o parcials, i que no es dicti 
una pena superior als vuit me-
sos que ja ha complert a presó. 
En cas contrari, demanen una 
condemna màxima de dos anys 
i que aquesta es compleixi en 
un centre especialitzat. .
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El Ministeri de Relacions Insti-
tucionals, Educació i Universi-
tats ha confirmat que no dispo-
sa de dades relatives a la situació 
administrativa dels alumnes es-
colaritzats a Andorra. Així ho ex-
posa la resposta escrita a les pre-
guntes formulades per la con-
sellera general Noemí Amador, 
publicades aquest divendres.

En la seva exposició, el titular 
de la cartera, Ladislau Baró, ha 
recordat que tots els infants te-
nen dret a l’educació bàsica al 
Principat independentment de 
la seva situació administrativa, 
segons el marc legal establert 
per la Llei qualificada d’educa-
ció i la Llei dels drets dels infants 
i adolescents. “No es tracta d’un 
requisit exigible”, ha assenyalat 
Baró, en referència al permís de 
residència per accedir al sistema 
educatiu. L’assignació d’un nú-
mero d’identificació adminis-
trativa (NIA), necessari per for-
malitzar la inscripció al cens es-

El titular d’Educació ho 
justifica per limitacions 
legals competencials

Baró ratifica no tenir dades sobre la 
situació administrativa dels escolars

realitat migratòria dels estudiants

el periòdic
EscalDEs - EngorDany

en l’accés a l’educació. En aquest 
sentit, ha afirmat que “no s’hi 
recullen dades sobre la situació 
administrativa dels alumnes, ni 
tampoc es poden tractar”.

Pel que fa a la pràctica esco-
lar, Baró ha indicat que els cen-
tres públics del país garantei-
xen l’escolarització immediata 
de tots els infants, sense cap ti-
pus de discriminació. A més, s’hi 

sfga

El ministre de relacions Institucionals, Educació i Universitats, ladislau Baró.

colar, “no és un mecanisme de 
control migratori, sinó una eina 
tècnica d’identificació”, ha pun-
tualitzat.

En aquest sentit, el ministre 
ha destacat que el cens escolar, 
regulat pel reglament aprovat al 
setembre de 2024, té com a fina-
litats la planificació educativa, 
el seguiment de polítiques pú-
bliques i la garantia d’igualtat 

implementen mesures d’ava-
luació i suport específic per a 
aquells alumnes que ho reque-
reixen, i es treballa coordinada-
ment amb serveis socials i sani-
taris per garantir una atenció in-
tegral. Finalment, ha insistit en 
el fet que els procediments edu-
catius actuals s’ajusten plena-
ment a la legislació i garantei-
xen el dret a l’educació. . 

les accions del Pnia avancen 
per enllestir-se l’any següent
el periòdic
EscalDEs - EngorDany

La comissió nacional de la in-
fància i l’adolescència s’ha reu-
nit aquest divendres per, entre 
altres punts, poder fer balanç 
del desplegament del Pla Naci-
onal de la Infància i l’Adolescèn-

cia (PNIA) 2022-2026. Així, el se-
cretari d’Estat d’Educació i Uni-
versitats, Josep Anton Bardina, 
i la secretària d’Estat d’Afers So-
cials, Ester Cervós, han anun-
ciat que aquest s’està desenvo-
lupant de forma progressiva i 
aconseguint els resultats previs-
tos. La trobada, cal apuntar, ha 

consolidació de ProPostes
sfga / javiladot

la reunió de la comissió d’aquest divendres.

comptat amb la participació de 
representants d’altres departa-
ments del Govern, dels comuns, 
del SAAS, d’Unicef, de la FAAD i 
del Fòrum Nacional de la Joven-
tut. “Estem en un moment de ple 
desplegament del pla, amb l’exe-
cució de les accions i la consoli-
dació de les propostes, i una ava-
luació per analitzar el compli-
ment de cada acció”, ha explicat 
Bardina. “A finals del 2026 estar-
nan efectuades totes les accions” 
ha fet saber al seu torn Cervós. .
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La jornada de formació en ciber-
seguretat celebrada aquest di-
vendres, organitzada per ISACA 
Barcelona i Andorra Telecom, 
ha abordat l’increment dels ris-
cos d’atacs digitals i la necessi-
tat d’enfortir la cultura preventi-
va davant d’un context cada cop 
més exposat. La sessió ha comp-
tat amb la participació d’experts 
del sector com el president d’ISA-
CA, Ramsés Gallego; el director 
general adjunt d’Andorra Tele-
com, Cèsar Marquina, i el direc-
tor de Tecnología & Sentido Co-
mún, Javier Peris.

Tot i que l’acte estava progra-
mat amb anterioritat a l’aler-
ta emesa per l’Agència Nacional 
d’Intel·ligència sobre un risc molt 
alt d’atacs, el moment ha refor-
çat la rellevància del missatge. En 
aquest sentit, Marquina ha desta-
cat la importància de sensibilitzar 
tant la ciutadania com les empre-
ses, i ha subratllat que “la clau és 
conèixer els riscos i compartir in-
formació per poder avançar com 
a societat”. Segons el representant 
d’Andorra Telecom, cal ser tan re-
silients com sigui possible.

La seguretat virtual exigeix 
una responsabilitat comuna
Els experts recomanen integrar la protecció tecnològica en l’estratègia local

jornada de ciberseguretat serveis de predicció

ana / m.r.

Un dels ponents, Ramsés Gallego, durant la jornada de ciberseguretat. 

catariNa kohler paciNo
EscalDEs-EnGoRDany

La població efectua 303.000 
sortides des de la frontera 
el periòdic
EscalDEs - EnGoRDany

L’any 2024 es van registrar 
303.120 desplaçaments fora del 
país per part de la població re-
sident a Andorra, una xifra que 
representa un increment de 
l’11,2% respecte a l’any anterior. 

Segons dades publicades pel De-
partament d’Estadística, aques-
ta activitat es va dividir entre 
84.305 viatges (27,8% del total, 
amb un augment del 54,1%) i 
218.815 excursions (72,2%, amb 
un increment més moderat del 
0,5%). Val a dir que la durada 
dels viatges es va mantenir es-

registre d’estadística deL 2024
andorra turisme

l’Estació d’autobusos del Principat.

table, amb una mitjana de 8,76 
nits, però el nombre total de per-
noctacions va augmentar de ma-
nera notable fins a les 738.323 
nits (+54,2%). Els mesos d’estiu 
van concentrar l’activitat prin-
cipal: l’agost (23,5%), el setem-
bre (15,8%) i el juliol (14,9%) van 
acumular més de la meitat dels 
viatges. Destaca especialment 
l’increment del setembre, amb 
una variació interanual del 
92,8%.Pel que fa als destins, Es-
panya es manté com el gran pre-
ferit pels residents andorrans, 
amb un 54,7% dels viatges. .

el periòdic
EscalDEs-EnGoRDany

El Principat ha estat escollit 
com a seu de l’assemblea ge-
neral dels Serveis Europeus 
de Predicció d’Allaus (EAWS) 
corresponent a l’any 2029. La 
decisió s’ha pres aquesta set-
mana durant la trobada bia-
nual de l’organisme, celebra-
da a la localitat austríaca de 
Seegau, a la regió d’Estíria. 

La candidatura andorrana 
ha estat valorada molt positi-
vament per la seva combina-
ció d’expertesa tècnica i capa-
citat d’oferir una immersió di-
recta en el territori. Amb vista 
a la trobada del 2029, el país 
reunirà especialistes amb una 
voluntat compartida: millo-
rar la prevenció d’accidents i 
reduir la sinistralitat mitjan-
çana una informació clara. .

el país acollirà 
en 2029 l’eaWs 
amb un conjunt 
de professionals

govern d’andorra

la delegació del servei Meteorològic.

Al seu torn, Marquina ha as-
segurat que s’han activat tots 
els mecanismes disponibles per 
protegir els actius digitals, pe-
rò ha reconegut que les amena-
ces evolucionen constantment 
i obliguen a mantenir una vigi-
lància permanent. Entre les prin-
cipals preocupacions actuals, ha 
assenyalat el phishing, que afec-
ta sobretot els ciutadans, i els 
ransomware, que poden com-

prometre greument l’activitat 
de les empreses.

Finalment, Peris ha remarcat 
que la ciberseguretat no pot con-
cebre’s com un projecte puntu-
al, sinó com un programa conti-
nuat que forma part de la gover-
nança de qualsevol organització. 
“La seguretat no s’implanta i ja 
està; cal integrar-la de manera 
estructural en els plans anuals i 
estratègics”, ha afirmat. .
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Àlex Orona

«Jo he après música a través 
de la dansa, i aquest és el punt 
que puc aportar com a artista»

cantant i ballarí

entrevista

i. lasheras / e. warboys / v. foix
escaldes - engordany

Per a mi va ser un pas decisiu en 
la carrera. Estic estudiant tea-
tre musical i al principi pensa-
va que podria compaginar els 
estudis amb la producció de la 
cançó. Com que ja la tenia com-
pletament escrita i gravada des 
de feia temps, el procés va allar-
gar-se’n una mica. En un mo-
ment donat vaig expressar que 
m’agradaria produir-la a Barce-
lona, i quan m’hi vaig traslla-
dar per estudiar, vaig conèixer 
dos professors que també eren 
productors. Els vaig mostrar la 
gravació i els vaig preguntar si 
els interessaria produir-la. Els 
va agradar tant que em van res-
pondre: “Doncs sí, som-hi!”. 
Amb ells, tot va ser molt senzill.

—Què ens pot dir del procés 
d’escriptura?
—Tinc altres cançons que, per 
una raó o una altra, acabo des-
cartant o simplement guar-
dant. Normalment, el procés de 
creació és bastant similar: pri-
mer escric les lletres i després 
vaig al piano a buscar diferents 
melodies. És cert que em surt 
més fàcil la part de la lletra, i 
també és la que més m’agrada 
fer.

—Parlem del missatge de la can-
çó.
—La cançó parla d’una relació, 
però sense especificar quin ti-
pus. Pot ser una relació de pa-
rella, d’amistat o qualsevol al-
tra connexió personal. La idea 
és que cadascú que l’escolti pu-
gui identificar-s’hi des del seu 
propi context. En general, trac-
ta sobre quedar-se atrapat en els 
records d’una relació passada 
que encara no s’ha superat del 
tot, tot i que ho neguis o ho in-
tentis dissimular. Parla d’aque-
lles petites coses que solies fer 
amb aquella persona i que, ara, 
continues fent sol, amb la sen-
sació que alguna cosa hi falta.

—Trasllada les seves situacions 
personals a les cançons?
—És molt curiós perquè el resul-

Nacional dissabte, 28 de juny del 202512

tat final no té res a veure amb 
com va començar tot. Aquesta 
cançó la vaig començar a escriu-
re arran del comiat d’una ami-
ga meva —ens portem dos anys— 
que se n’anava a estudiar fora, 
mentre jo em quedava aquí. Ens 
vam conèixer fent dansa, i quan 
va marxar, em va enviar un àu-
dio on em deia que li encantava 
que estigués fent el que m’agra-
da, perquè just en aquell mo-
ment m’havien acceptat per fer 
les proves d’accés de la carrera.

Aquell àudio em va impactar 
molt, i la frase que diu “En bucle 
un audio tuyo”, que és la torna-
da de la cançó, surt directament 
d’allò que em va enviar. A partir 
d’aquesta tornada, vaig comen-
çar a escriure tota la resta.

—Com va ser trobar l’encaix de 
la cançó amb la proposta visual 
de la Clàudia rand?
—Primer vaig començar pre-
guntant a molta gent que co-
neixia si sabien d’algú que po-
gués dirigir, gravar i fer vide-
oclips. A la meva carrera, com 
que fem dansa, sovint gravem 
vídeos i material audiovisual. 
Justament, la noia amb qui faig 
el duet al videoclip em va dir 
que coneixia una noia amb qui 
havia treballat alguna vegada. 
Li vaig escriure, li vaig passar la 
cançó i tot el concepte que jo ja 
tenia pensat.

Després, com sol passar, el re-
sultat final no va tenir gaire a 
veure amb aquell primer esbós. 
Ella em va proposar una nova 

a.o.



«tot el que faig a 
la meva vida està 
encaminat cap a l’art, i 
és una cosa que sempre 
he tingut molt clara»

ser una altra persona també hi 
hauria arribat si en aquell mo-
ment de la seva vida s’ho hagu-
és plantejat. Potser simplement 
no li va arribar l’oportunitat o 
el context per dir: “Va, provaré 
de fer dansa!”.

—Tota la seva dedicació actual 
va encaminada cap a l’art en ge-
neral?
—Sí, tot el que faig està enca-
minat cap a l’art, i és una cosa 
que sempre he tingut molt cla-
ra. Em considero afortunat, per-
què tinc companys i amics que, 
durant el batxillerat, no sabien 
ben bé què volien fer. Tot i que 
és molt habitual, en un món 
tan complicat com aquest és di-
fícil estar segur del camí que 
vols seguir. Al final, és una in-
versió molt gran, tant de temps 
com de diners. De fet, a la me-
va carrera hi ha molta gent que 
ho acaba deixant: perquè desco-
breix que no és realment el que 
volia, perquè l’escola no els con-
venç o perquè decideixen conti-
nuar formant-se en una altra di-
recció.

—vaja, que en cap moment li ha 
passat pel cap dedicar-se a un 
sector més «convencional».
—[riu] No, no m’hi veig. Em veig 
dins de les arts escèniques, cre-
ant, fent projectes. No em veig 
fora d’aquesta línia.

—hi ha realment potencial jove 
al país, tot i la manca d’oportuni-
tats que sembla haver-hi?
—Crec que hi ha força potenci-
al, tot i que em fa una mica es-
trany dir-ho jo mateix. Però re-
alment sento que n’hi ha. El 
problema és que és molt difícil 
poder-lo explotar aquí a Andor-
ra, perquè al final hi ha una li-
mitació. Per començar, el pú-
blic és molt més reduït que a fo-
ra, i això és una realitat. Em sap 
greu, perquè no vull haver de 
marxar d’Andorra per fer coses 
a fora i que només llavors se’m 
reconegui. Però alhora sento 
que és el que he de fer, perquè 
és gairebé impossible tirar en-
davant aquí sense abans haver-
ho fet fora. .

i això, el desequilibri continua 
sent molt gran. És cert que hi ha 
molts més nois que fan dansa 
allà, i això es nota, mentre que 
aquí a Andorra aquest desequi-
libri s’ha assumit molt ràpida-
ment.

Aquí encara es veu el rugbi o 
el futbol com esports de nois, 
i sembla que ballar o fer altres 
disciplines sigui més propi de 
noies. Amb el temps m’hi he 
anat acostumant, però en els úl-
tims anys he tingut més marge 
per reflexionar i preguntar-me 
per què passa això. I la veritat és 
que crec que és molt difícil de 
canviar. És un procés lent, i aquí 
a Andorra encara més.

—està començant a arribar 
aquest canvi social tan desitjat?
—Crec que sí, però està pas-
sant molt a poc a poc. A Andor-
ra cada vegada es fomenta més 
la cultura, i ara és més habitu-
al veure espectacles al carrer. 
El fet que siguin més presents 
fa que hi hagi més oportunitats 
per conèixer aquest món. Tam-
bé és veritat que jo no sé ben bé 
com vaig acabar fent dansa; pot-

idea i vam començar a buscar 
localitzacions que s’hi ajustes-
sin. A poc a poc, va anar trans-
formant l’estructura que jo te-
nia al cap per poder transmetre 
millor el significat de la cançó, i 
crec que va ser una decisió molt 
encertada. De fet, el resultat fi-
nal em va sorprendre més del 
que m’imaginava.

—la dansa es un dels elements 
centrals del videoclip.
—Tenia clar que volia incorpo-
rar la dansa al videoclip, per-
què és una de les meves bases 
dins del món artístic. Abans 
de començar a cantar, fer mú-
sica o interpretar, vaig comen-
çar amb la dansa. L’objectiu del 
meu projecte com a artista, en 
general, és que la dansa formi 
part de tot aquest trencaclos-
ques creatiu.

—Podríem dir, doncs, que és un 
dels pilars fonamentals de la se-
va vida.
—Vaig començar amb la dansa 
quan tenia tres anys. Els meus 
pares em van apuntar a moltes 
activitats —tennis, bàsquet, at-
letisme…— però res m’acabava 
d’agradar. No sé ben bé com, pe-
rò vam acabar anant a l’esco-
la Líquid Dansa i vaig provar la 
dansa… i em va encantar. Tant, 
que m’hi vaig quedar fins que 
vaig marxar d’Andorra per es-
tudiar fora.

Per a mi, la dansa és el meu 
mitjà d’expressió principal. La 
visc d’una manera diferent que 
la música, perquè va ser la me-
va primera disciplina artística. 
De fet, crec que he après músi-
ca a través de la dansa, i aquest 
és justament el punt que pen-
so que puc aportar com a artis-
ta dins de la indústria musical.

—en certa manera, està tren-
cant amb molts estereotips dins 
el conservadorisme d’andorra.
—Al principi em desconcerta-
va força. Crec que el problema 
és que tenim molt normalitza-
da la idea que a la dansa hi ha-
gi pocs nois, i no hauria de ser 
així. Ara que visc a Barcelona 
hi ha molta més gent, però tot 
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«l’objectiu del meu 
projecte professional 
és que la dansa formi 
part de tot aquest 
trencaclosques creatiu»
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Mans Unides no ha aconse·
guit assolir el repte econòmic 
fixat per a la campanya solidà·
ria del 2025. Segons ha comu·
nicat l’organització, la recap·
tació final ha estat de 104.680 
euros, una xifra per sota dels 
125.000 euros previstos per fi·
nançar els projectes que actual·
ment té en marxa. La diferència 
es deu principalment a l’absèn·
cia d’un mecenes habitual que, 
segons expliquen, “enguany no 
s’ha manifestat” i que en altres 
edicions cobria aproximada·
ment un 25% del total recaptat.

Tot i que l’organització con·
sidera que la campanya ha tin·
gut una recaptació “més que 
correcta”, reconeixen que “no 
hem sigut capaços de cobrir tot 
aquest diferencial”. Aquesta si·
tuació ha obligat a ajornar el 
projecte que Mans Unides tenia 
previst desenvolupar a Hondu·
res, el qual, segons afirmen, es 
prioritzarà de cara a l’any vi·

La recaptació final 
s’ha quedat en 
104.680 euros

Mans Unides no arriba als 125.000 
euros per al projecte d’Hondures

SenSe SUport d’Un MeceneS

el periòdic
escaLDes - engorDany

fons obtinguts permetran tam·
bé dur a terme diverses inicia·
tives com la construcció d’un 
menjador escolar al Perú, la 
compra de material didàctic per 
a un centre espiritual a Burkina 
Faso, la dotació de tauletes i ma·
terial escolar per a estudiants 
de Xile, la millora de serveis hi·
giènics en un centre mèdic pe·
ruà, la compra de material elec·

Arxiu ANA

el president i vocal de Mans Unides andorra, Jordi casal i cèsar garcia, durant una roda de premsa anterior.

nent. A més, també s’ha hagut 
de reduir el suport econòmic 
al projecte amb què l’ONG col·
labora a l’Índia.

Entre les aportacions més sig·
nificatives destaca la del Go·
vern, amb una contribució de 
28.000 euros destinada a l’ad·
quisició d’una incineradora de 
residus per a un centre mèdic 
a Nkolondom, al Camerun. Els 

trònic per a infants de Guinea 
i una actuació en salut mater·
noinfantil i neonatal a l’Índia.

Mans Unides ha explicat que, 
malgrat no haver assolit l’ob·
jectiu econòmic, ha pogut co·
brir els costos de la campanya 
gràcies a un petit romanent de 
l’exercici anterior, “que d’una 
altra manera no hauríem po·
gut assumir”. .

Avís groc per calor intensa i 
sostinguda fins dimarts vinent

el periòdic
escaLDes - engorDany

El Servei Meteorològic ha 
emès aquest matí un avís groc 
per altes temperatures a par·
tir d’aquest divendres i fins 
dimarts vinent a causa d’una 
massa d’aire càlid procedent 

del nord d’Àfrica, el qual afec·
tarà tot el Principat. 

Segons han informat, s’espe·
ren temperatures persistent·
ment elevades, tant de dia com 
de nit, amb el punt àlgid pre·
vist per dissabte. El dia més cà·
lid de l’episodi serà precias·
ment aquest dissabte, amb mà·

previSió per AlS pròxiMS dieS
Servei Meteorològic

L’avís activat pel servei Meteorològic.

ximes que arribaran als 35 °C a 
Andorra la Vella, 31 °C a 1.500 
metres i 19 °C al Pas de la Ca·
sa. Aquest divendres, la calor ja 
ha sigut notable amb valors de 
34 °C a la capital, 29 °C a mitja 
muntanya i 16 °C a la zona en·
campadana. De cara al diumen·
ge, tot i que les altes pressions 
es mantindran, una massa d’ai·
re lleugerament més freda afa·
vorirà la formació de nuvola·
des a la tarda, amb possibilitat 
de ruixats puntuals. .
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El Comú de Canillo i la societat 
pública PGASAU (Complex Es-
portiu i Social del Palau de Gel 
d’Andorra) han acordat aquest 
divendres un conveni de gestió 
per centralitzar l’explotació de 
diversos actius turístics de la par-
ròquia amb l’objectiu de millo-
rar-ne l’eficiència, garantir-ne la 
sostenibilitat i impulsar el desen-
volupament de l’oferta cultural, 
esportiva i de lleure al territori.

L’acord, validat durant la ses-
sió del consell de comú, inclou 
la cessió a PGASAU de tres infra-
estructures clau: el Pont Tibetà i 
les seves activitats complemen-
tàries a la zona de la Cauba; el Mi-
rador del Roc del Quer, una de les 
atraccions més visitades del país, 
i l’immoble de Cal Federico, situ-
at al nucli urbà de Canillo.

Segons el model d’encàrrec de 
gestió establert, PGASAU es fa-
rà càrrec de l’explotació directa 
d’aquests actius. L’empresa pú-
blica assumirà totes les despe-
ses ordinàries vinculades al fun-
cionament dels equipaments 
—personal, manteniment, sub-
ministraments o asseguran-

El Palau de Gel gestionarà el 
Pont Tibetà i el Roc del Quer
Es vol optimitzar els serveis i reforçar l’atractiu cultural, esportiu i de lleure

consEll dE comú sabuT dE canillo

Arxiu

El conveni busca optimitzar els serveis i reforçar l’atractiu cultural, esportiu i de lleure.

el periòdic
EscalDEs-EngorDany

El motand enceta el canrodes, 
que després serà aparcament
pol forcada quevedo
anDorra la vElla

La tercera edició del Motand, 
que ha donat avui el tret de sor-
tida i s’allargarà durant tot el 
cap de setmana, ha encetat la 
renovada zona de Canrodes. De 
fet, la inauguració de la fira de 

la moto ha estat literalment el 
primer ús del nou espai de San-
ta Coloma, que un cop finalitzi 
es transformarà, després d’un 
període d’entorn 15 dies, en 
l’aparcament amb 144 places. 
Enguany, el Motand es desenvo-
luparà en cinc espais diferents, 
amb l’acompanyament de 31 es-

FiRa dE la moTo pònsors (sis més que l’any pas-
sat) i la Rider organitzada per 
la Penya Motorista l’Esquirol ja 
compta amb gairebé 300 inscrits 
(l’any passat en van ser 250). Tot 
plegat, fites que el cònsol major 
d’Andorra la Vella, Sergi Gon-
zález, ha celebrat. El mandatari 
ha recordat que el Canrodes ja 
el van concebre com “aquest es-
pai polivalent”, i que la intenció 
és que s’hi vagin fent, de tant en 
tant, “esdeveniments que la par-
ròquia necessita”, sobretot des 
d’una perspectiva per a la pobla-
ció colomenca. .

el periòdic
EscalDEs-EngorDany

El Comú de Canillo ha aprovat 
aquest divendres l’adjudica-
ció de la primera fase del pro-
jecte de remodelació del car-
rer de la Urbanització de Sant 
Pere, al Tarter, per un import 
de 2.256.851 euros. Els tre-
balls han estat encomanats 
a l’empresa CAPICSA i abas-
taran el tram comprès entre 
la cruïlla amb la CG-2 i la car-
retera d’accés a l’església de 
Sant Pere, amb una longitud 
aproximada de 490 metres. 
L’actuació té com a objectiu 
modernitzar la infraestruc-
tura urbana d’aquesta zona 
residencial i turística, amb 
un enfocament centrat en la 
seguretat, l’accessibilitat i la 
sostenibilitat. .

2,25 mE en la 
remodelació de 
la urbanització 
de sant Pere

Comú de CAnillo

El projecte de remodelació.

ces— i també les inversions futu-
res necessàries per garantir-ne 
la qualitat, prèvia autorització 
del Comú. Així mateix, haurà 
de vetllar pel compliment de 
la normativa vigent, la satisfac-
ció dels usuaris i la conservació 
dels espais.

El comú, per la seva banda, 
conservarà les competències de 
supervisió i seguiment de la ges-
tió, a més de mantenir la repre-
sentació institucional davant 

d’altres entitats públiques. Tam-
bé es responsabilitzarà de les 
despeses d’inversió comprome-
ses abans de la formalització del 
conveni. Per garantir el bon fun-
cionament del model, s’ha pre-
vist la creació d’una comissió 
mixta de seguiment i avaluació, 
formada per representants de les 
dues parts, que es reunirà trimes-
tralment per revisar el desplega-
ment de l’acord i avaluar la qua-
litat del servei prestat. .

el PeriòdiC / P.F.Q

l’obertura de la tercera edició del Motand.
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https://www.youtube.com/channel/UC7dqcAKLWOJJyTWHsPQj5pw
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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Si el primer fitxatge del nou 
curs tricolor va arribar proce-
dent de l’Eivissa, rival en la se-
mifinal de la promoció d’as-
cens, a la segona alta se la van 
trobar a la final: es tracta de 
l’exjugador de la Ponferradina 
Thomas Carrique. Així, el late-
ral dret francès arriba a l’FC An-
dorra després d’haver-se des-
vinculat del club d’El Bierzo i 
signa per dues temporades.

El gal es va formar a les cate-

Format al Bordeus, a Espanya ha jugat al Logronyès, al Calahorra, al Celta B i amb la ‘Ponfe’
@FCANDORRA

El cartell promocional de l’arribada de Thomas Carrique. 

el periòdic
EsCaLDEs - EngorDany

Thomas Carrique signa per dues 
temporades amb l’FC Andorra

FuTbol - MerCAT de FixATges

esports

les xifres

3.878’

44

són els minuts que el lateral gal 
ha jugat aquesta lliga amb la 
‘Ponfe’, sent el jugador que més 
n’ha disputat de tot l’equip.

És el nombre de duels que 
Carrique ha jugat aquest curs. És 
a dir, pràcticament tots a excepció 
d’un per acumulació de targetes.

sergio Molina és escollit 
dins el millor 11 de tota la 
primera federació

33 sergio Molina ha signat una 
d’aquel les  temporades per 
emmarcar. El migcentre madrileny 
ho ha jugat absolutament tot amb 
l’FC andorra aquest curs per tornar 
l’equip al futbol professional. això, 
lligat a les bones actuacions, li han 
valgut per ser escollit dins el millor 
esquema de tota la competició 
ocupant la funció de pivot.

@FCANDORRA

sergio Molino a El Toralín.

gories dels Girondins de Bor-
deus, amb qui va arribar a de-
butar a Ligue 1 amb el primer 
equip. Va ser un únic enfron-
tament de lliga contra l’Estras-
burg i un altre de copa davant 
el Granville i, a partir d’aquí, 
va començar el seu periple per 
la lliga espanyola. Va jugar ce-
dit al Logronyès i al Calahorra 
a 2a Divisió B, i després al Cel-
ta B (on va coincidir amb Lau-
taro de León) i a la Ponferradi-
na, amb qui ha disputat els dos 
darrers cursos convertint-se en 
una peça clau en el carril dret 

de la defensa.
De fet, aquest curs amb la 

‘Ponfe’, Carrique ho ha jugat 
pràcticament tot a la lliga, sent 
el jugador amb més minuts so-
ta les ordes de Javi Rey, i sent un 
dels únics quatre de tot el con-
junt a superar els 3.000 minuts. 
Només es va perdre 25 minuts 
contra la Gimnástica Segovia-
na –va ser substituït amb 4-0 al 
marcador– i el duel de la jorna-
da 35 per acumulació de targe-
tes. Fins i tot, va participar en els 
tres partits de Copa del Rei que 
va disputar el conjunt bercià. .
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Nou top10 del piragüisme an-
dorrà al màxim nivell. Mònica 
Doria ha estat aquesta tarda 10a 
en la final de canoa de la Copa 
del Món de Praga en la modalitat 
de ‘short’ eslàlom. “És un format 
nou per a nosaltres, molt més 
curt i més explosiu. Personal-
ment m’ha agradat també haver 
accedit a la final, em fa estar sa-
tisfeta i és un bon inici a la com-
petició”, ha destacat la tricolor 
després de la prova, la qual s’ha 
endut la local Gabriela Satkova 
seguida de la seva germana Mar-
tina. El podi l’ha completat l’ale-

El temps de neguit viscut a la 
Federació Andorrana de Tri-
atló ha finalitzat amb la re-
núncia de Carlos Mejia i l’en-
trada en escena d’Edurne 
López. Cal recordar que el pri-
mer, en una assemblea extra-
ordinària de la FATri, havia 
agafat el compromís d’agafar 
el relleu deixat per l’anterior 
junta, tot i que no ha pogut 
certificar la seva incorpora-
ció en no completar els mem-
bres mínims que havien de 
formar la Junta Directiva, la 
qual cosa ha estat a punt de 
fer desaparèixer la Federació 
Andorrana de Triatló, segons 

manya Andrea Herzog.
“Demà tornem al model clàs-

sic de Copa del Món: en les dues 
categories intentarem accedir a 
les finals, que sabem que no és fà-
cil, i intentarem després lluitar 
pel top3”, ha remarcat la palista 
de la Federació Andorrana de Ca-
noa i Caiac (FACC). Així, la jorna-
da de demà dissabte es posarà en 
marxa amb les eliminatòries de 
caiac, amb la baixada de Doria a 
partir de les 09.34 hores, mentre 
que la final d’aquesta modalitat 
–en la seva versió tradicional– co-
mençarà a les 11.05 hores. Ja a la 
tarda, serà el torn per a la canoa, 
amb les eliminatòries a les 14.02 
i la final a les 16.00 hores. .

Doria, top10 en 
‘short’ eslàlom 
de la Copa del 
Món de Praga
Demà competirà en disciplines de caiac i canoa

PiragüisMe TriaTló - feDeraCió

El pEriòdic
escalDes - engorDany

Carlos Mejia no serà 
president i el relleu 
l’agafarà edurne lópez
la nova junta vol ser 
continuista envers el 
mandat d’eloi garcia

FATri

la nova junta directiva, encapçalada per edurne lópez. 

esmenten des del mateix ens.
Amb l’objectiu de treballar 

per “sumar” pel triatló del país, 
López ha creat una junta direc-
tiva que té com a objectiu d’aga-
far el relleu de la que encapça-
lava Eloi Garcia. En aquest sen-
tit, aquesta mateixa setmana ha 
presentat tota la documentació 
a la Secretaria d’Estat d’Esports 
perquè la validi, amb una junta 
completada per Jose Antonio Es-
teban com a vicepresident, Julio 
Sánchez com a secretari, Carlos 
Fernández com a tresorer i Da-
vid Caubet com a vocal.

“Hem creat un grup de gent 
que el que vol és sumar envers 
el triatló andorrà. Tenim unes 
idees que a poc a poc anirem 
desgranant, però puc avançar 
que continuarem amb el fo-
ment del treball de la base i aju-
dant perquè el gruix de practi-
cants i federats vagi creixent”, 
ha comentat López. .

FACC

Mònica Doria durant la prova. 

El pEriòdic
escalDes - engorDany
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Una nova edició dels torneigs 
TIM One i Zero de bàsquet i vo-
leibol pista a Andorra conclou-
rà aquest cap de setmana amb 
els 162 equips, vuit d’ells nacio-
nals, que participaran en la dar-
rera cita de vòlei One Xp. És un 
esdeveniment que, celebrant la 
seva 17a edició al país, ja està 
més que consolidat, però en què 
l’organització ha destacat que 
“sempre volem més”. “Fem 500 
partits en un cap de setmana, 
que no totes les competicions 
regulars ho poden dir. Llavors, 
té el seu mèrit”, ha concretat el 
representant de l’organització 

Les darreres edicions inclouen conjunts del País Valencià, Aragó, País Basc i inclús de Veneçuela

Els torneigs TIM One i TIM Zero 
apleguen gairebé 500 equips al país

BàsquET I vòlEI

ANA / E.M.

Un moment de la roda de premsa de presentació del TIM One Xp voleibol. 

agènciEs
escALDes - engOrDAny

del TIM, Manel Casas. De fet, les 
xifres parlen per si soles. Només 
amb les competicions de volei-
bol, s’estima que són uns 279 
equips (208 femenins, 75 mas-
culins i 14 mixtes) els que trepit-
gen les pistes tricolor, mentre 
que si se sumen els 2.018 equips 
del bàsquet, s’arriba als 497. “És 
un esdeveniment important 
que ens serveix com a cloenda de 
la temporada. Sempre esperem 
que vinguin més equips dels 
clubs d’Andorra a participar”, 
ha concretat el president de la fe-
deració (FAVB), Xavier Folguera.

Tot va començar amb clubs de 
Catalunya, les Illes Balears i An-
dorra, però ara ja també s’inclo-
uen alguns equips del País Va-

lencià, Aragó, el País Basc i, in-
clús, de Veneçuela. “Per primer 
cop tindrem un equip que ha 
travessat l’oceà Atlàntic, el Ma-
ter Salvatoris de Veneçuela”, ha 
confirmat Casas. Un creixement 
que demostra la consolidació de 
les cites i que, a banda, també 
ho fa per gèneres. Els equips fe-
menins han viscut una crescuda 
del 42,47%, mentre que el mas-
culí només ho ha fet en 3,64%. 
En termes globals, el 2024 va ha-
ver-hi uns 201 equips al vòlei. 
Enguany, la xifra ha crescut fins 
als 279, és a dir, en un 38,8%. 
“Cada any, creixem exponen-
cialment. És un producte molt 
important en l’àmbit esportiu 
i turístic per al país”, ha concre-
tat el secretari d’Estat de Joven-
tut i Esports, Alain Cabanes. Cal 
recordar que també s’utilitzen 
gairebé totes les instal·lacions 
disponibles al territori (al pave-
lló Toni Martí, al Joan Alay, a En-
camp, al Lycée Comte de Foix, 
als Serradells, al pavelló dels 
Germans Riba, al Prat Gran, a 
l’escola andorrana de la Massa-
na i al LAUEsport). Entrant al de-
tall, la competició TIM Zero (ca-
tegories màster i sènior) utilit-
zen 17 pistes, mentre que el TIM 
One (categories entre minivoley 
i juvenil) en fan servir 22.

Si bé les dates enguany s’han 
hagut d’adaptar a causa de la 
celebració dels Jocs dels Petits 
Estats, sobretot en el bàsquet, 
l’èxit no ha deixat de ser ro-
tund. Aquest, però, és el resul-
tat de molts anys de treball de 
l’organització amb el Govern i 
els comuns, en què també s’han 
intentat quadrar calendaris per 
evitar sobreposicions d’esdeve-
niments i s’ha pogut gaudir de 
millores d’instal·lacions, com 
ara la del pavelló Prat Gran d’Es-
caldes-Engordany. .

Els equips femenins 
han crescut un 
42,47%, mentre que 
els masculins només 
ho han fet en un 3,64%
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https://www.bca.ad/


Avui Demà

Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellatPrevisió

TEMPERATURA TEMPERATURA
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16/35º 16/35º

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

EL TEMPS

R

E

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

R

E

F1, LA PELÍCULA PADRE NO HAY MÁS QUE UNO 5

E E

MEgAN 2.0

LiLO Y StitCH

LA DAMA BLANCA

COM ENSiNiStRAR UN DRAC

E E

SiRAt, tRANCE EN EL DESiERtOMiSiÓN: iMPOSiBLE
SENtENCiA FiNAL

https://www.facebook.com/astvandorra/?locale=es_LA
https://cinemesilla.com/
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FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
IF
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N
O

R
M

A
L
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C
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dissabte 28
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella 

Tel. 819219

Diumenge 29
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella 

Tel. 819219

Dilluns 30
F. Pallarès

Av. Príncep Benlloch 8
Andorra la Vella 

Tel. 820224

Dimarts 1
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella 

Tel. 819219

PROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ Tv

07:30
Mou-te

08:00
Club Piolet

09:00
Obert per vacances

11:00
Club Piolet

12:00
Mou-te

12:30
El Trànsit

12:45
Memòries d’arxiu

13:30
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:05
El temps migdia

14:10
Club Piolet

15:10
Informatiu migdia

15:45
Quixots

16:00
Informatiu migdia

16:25 
El temps migdia

16:30
Informatiu migdia

16:55
El temps migdia

17:00
El trànsit

17:30
Club Piolets

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:30
El trànsit

19:45
Memòries d’arxiu

20:30
Horitzonts

20:45
Informatiu vespre
21:10
El temps vespre

21:15
Memòria d’un país

11:00
Jurament de la Constitució del Copríncep epis-
copal

22:25
Informatiu vespre

22:55 
El temps vespre

23:00
Informatiu vespre

Club Piolet08.00

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


justwatch

prime video

FITXA

sInopsI

comenTArIs

punTuAcIó

plATAFormes

‘el vIAje de chIhIro’ (2001)

Chihiro, una nena de 10 
anys, entra accidentalment 
en un món màgic governat 
per  esper i t s  i  éssers 
fantàstics. Quan els seus 
pares són transformats 
en porcs, ha de trobar 
la manera de salvar-los 
treballant en una casa de 
banys per a déus sota la 
vigilància de la misteriosa 
Yubaba.

Una  ob ra  mes t ra  de 
l’animació japonesa, ‘El 
viaje de Chihiro’ combina 
imaginació,  emoció i 
una narrativa profunda. 
Miyazaki construeix un 
món visualment captivador 
amb missatges sobre el 
creixement personal, la 
valentia i el respecte per 
la natura. És una pel·lícula 
apta tant per a infants 
com per a adults, plena 
de simbolisme i detalls 
culturals fascinants.

dIreccIó
Hayao Miyazaki

guIó

Hayao Miyazaki

músIcA

Joe Hisaishi

gènere

Fantasia, Aventura, 
Animació

el videoclub Dissabte, 28 de juny del 202526

nonA

muñoz gonzález

InTerpreTAcIons

Rumi Hiiragi: Chihiro 
ogino 
Miyu Irino: Haku 
Mari natsuki: Yubaba 
Yumi Tamai: Lin 
Bunta Sugawara: Kamaji 
Ryünosuke Kamiki: Boh 
Akio nakamura: Sense 
Rostre 

https://www.youtube.com/watch?v=FrtkHbqaPrA
https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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